
Naglašanje slovenskega 
zvalnika. 

V sedanji slovenščini se zvalnik po 
fibliki ne razločuje od imenovalnika, pač 
pa cesto po naglasu. Ali se zvalnik tvori 
po določenih naglasnih pravilih, nam 
slovnica ne pojasnjuje; če hočemo taka 
pravila poiskati in ugotovit', se moramo 
opreti na narodno govorico. 

Iskanje pravil! za tvoritev zvalnika 
v živi narodni govorici je navidezno te­
žavno, v resnici pa enostavno. Ker se 
sedanji zvalnik od imenovalnika razlo 
čuje le po naglasu, se nam je ozirati sa­
mo na poudarek. Z njim je točno začrta­
na pot izsledovanju. 

V slovenščhh je naglas ali poudarek 
po kr/.ikosti dolg ali kratek, po kakovo­
sti pa potisnjen ali potegnjen. Če samo­
stalnike razvrstimo po teh naglasnih 
skupinah in se rmm pri tvoritvi zvalnika 
v posameznih skupinah pokaže sklad­
nost, smo prišli na pravo pot. V ta na­
men vzemimo v naslednjem preiskovanju 
iz vsake naglasne skupine brez posebne 
izbire nekaj različno dolgih samostalni­
kov različnega spola in naglašenih na 
različnih zlogih, jim po narodni izreki 
določimo zvalnik. iz posledic preiskova­
nja pa postavimo nagašanju zvalnika 
pravila. 

Oglejmo si najprej skupino dolgo 
potisnjeno naglašenih samostalnikov ter 
jim določimo zvalnik. Za to si izberimo 
naslednje: duh, vran, grad. gospod, te­
čaj, lekarnik, trebflšek, vest, vas, ravan, 
žIvSI, misel, prikazen, bolezen, nebo, 
zlato, bistvo, izkustvo, sejanje, osobje. 

če v teh besedah primerjamo zval­
nik imenovalniku. vidimo, da sta si oba 
sklona popolnoma enaka. Dolgo potis­
njeno naglašeni samostalniki imajo torej 
zvalnik enak imenovafniku. 

Naglas pa nekateri samostalniki mo­
rejo imeti na različnih zlogih, n. pr. morje 
in morje, polje in polje itd. Umevno je, 
da pri teh besedah tudi zvalnik more 
imeti obe obliki. 



Sedaj pa vzemimo skupino dolgo 
potegnjeno naglašenih samostalnikov in 
vsakemu imenovalniku pristavimo zval­
nik, n. pr. zidar, zidar; uljnjak, uljnjak; 
Janez, Janez; grčšnik, grešnik; praznik, 
praznik; ščinkavec, ščinkavec! pičev­
nik, pičevnik; gospa, gospa; žčna, ŽS­
na; breza, breza; hrabrost, hrabrost; 
jagodica, jagodica; rčbro, rebro; sto­
jalo, stojallo; lakomstvo, lakomstvo, pč­
stovanje, pestovanje. 

Tudi v tej skupini vidimo rednost, 
zakonitost. Vseskozi je poudarek ostal 
na zlogu, naglasšenem v imenovalniku, 
vseskozi se je pa izpremenil v potisnje­
nega. Dolgo potegnjeno naglašeni samo­
stalniki obdrže v zvalniku naglas na 
istem zlogu, a ga izpremene v potisnje­
nega. 

Za primer samostalnikov, kratko 
naglašenih na zadnjem zlogu, vzemimo 
naslednje in jim dodenimo zvalnike: 
a) brat, brat; miš, miš; nit, nit; dno, dno; 
— b) Smole, Smoile; glavan, glavan; 
igla, igla; sukno, siikno; jajce, jajce; po­
časne, počasne; gobezdan, gobezdan: 
golobic, golčbič; — c) Triglav, Triglav: 
prihod, prihod; licemer, llcemer; dolgo­
krak, dčlgokrak; vremenokaz, vremeno­
kaz; premogokčp, premogokop, kame­
nokreč, kamenokreč; — č) suhokrajan; 
suhokrajan; strmogorjan, strmčgorjan. 

V teh primerih se nam kaže razlo­
ček od prejšnjih in navidezna nezakoni­
tost v poudarjanju. Naglas je ostal le 
tam na zlogu, ki je naglašen v imenoval­
niku, če se ni mogel premekniti (torej v 
enozložnica'h), pri vseh drugih samostal­
nikih je preskočil nazaj, na prvi pogled 
neredno; če pa samostalnike razvrstimo 
v skupine, se nam zopet jasno pokaže 
zakonitost v rcagUašanju. 

Na končnici kratko naglašeni samo­
stalniki so enostavni ali sestavljeni. 
Enostavni samostalniki so: a) enozložni 
in b) večzložni; sestavljeni pa imajo 
c) enozlložno ali pa č) večzložno glavno 
besedo. Enozložnim samostalnikom se 
naglas ne more premekniti, večzložnim 
enostavnim pa prestopi z zadnjega zloga 
na predzadnjega. Pri sestavljenih samo­
stalnikih z enozložno gliavno besedo 
preskoči poudarek z glavne na določimo 
besedo, in sicer na navadni naglasni 
zlog, dočim pri samostalnikih z večzlož­
no gliavno besedo ostane na tej in pre­
stopi le na predzadnji zlog; ti samostal­
niki so torej enaki večzložnim enostav­
nim. 

Samostalniki, kratko naglašeni pred 
zadnjim zlogom, kakor bezeg, čeber, 
steza, megla itd., imajo tudi prvotni po­
udarek na končnici in tvorijo zvalnik. 
kakor je bilo baš povedano, zato spa­

dajo obenem v prejšnjo skupino in se 
nam ni treba z njimi posebe baviti. 

Kolikostno se poudarek v zvalniku 
ne izpreminja. 

S tem bi bilo opazovanje končano. 
Opazili smo tole: Zvalnik je klic, poziv. 
Pri pozivu hočemo takoj v začetku na 
nekaj opozoriti, zato poudarek stavimo 
na začetek. Tudi v zvalniku stremi po­
udarek proti začetku besede. Dolgo na­
glašeni zlogi pa naglasa ne pustijo s se­
be, ampak ga drže na sebi; na njih se 
more premakniti le z druge polovice sa­
moglasnika na prvo. 

Dolgo potisnjeni naglašeni zlogi 
imajo poudarjeno prvo polovico samo­
glasnika, zato se naglas na njih ne more 
geniti in zato imajo dollgo potisnjeni na­
glašeni samostalniki zvalnik enak ime­
novalniku. 

Dolgo potegnjeni naglašeni zlogi 
imajo poudarjeno drugo polovico samo­
glasnika. Na njih se naglas lahko pre­
makne na prvo polovico, in to se v zval­
niku tudi zgodi, zato dobe dolgo poteg­
njeno naglašeni samostalniki v zvalniku 
potisnjen poudarek na istem zlogu. 

Kratko naglašeni zlogi nimajo to­
liko moči. da bi v zvalniku naglas ob­
držali na sebi, za<to jim uide, če ima le 
kam, in sicer preskoči pri večzložnih 

enostavnih samostalnikih ter pri sestav­
ljenih z večziložno glavno besedo z zad­
njega zloga n/a predzadnjega, pri sestav­
ljenih z enozložno glavno besedo pa s 
te na navadni naglasni zlog določilne 
besede. 

Iz uspeha teh izsledovanj moremo 
posneti naslednja pravila: 

1. D o l g o p o t i s n j e n o n a g l a ­
š e n i s a m o s t a l n i k i i m a j o 
z v a l n i k e n a k i m e n o v a l n i k u . 

2. D o l g o p o t e g n j e n o n a ­
g l a š e n i s a m o s t a l n i k i d o b e v 
z v a l n i k u p o t i s n j e n p o u d a ­
r e k na i s t e m z logu . 

3. K r a t k o na k o n č n i c i na­
g l a š e n i s a m o s t a l n i k i i m a j o 
v z v a l n i k u : 

a) e n o z l o ž n i i m e n o v a l n i ­
ku e n a k p o u d a r e k ; 

b) v e č z l o ž n i e n o s t a v n i in 
s e s t a v l j e n i z v e č z l o ž n o 
g l a v n o b e s e d o k r a t e k p o u d a ­
r e k na p r e d z a d n j e m z l o g u ; 

c) s e s t a v l j e n i z e n o z l o ž ­
no g l a v n o b e s e d o k r a t e k po­
u d a r e k na n a v a d n e m n a g l a s ­
nem m e s t u d o l o č i l n e b e s e d e . 
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